
 
 
 

32. neděle v mezidobí, cyklus B (11.11.2018) 
(1 Král 17, 10-16; Žalm 146; Žid 9, 24-28; Mk 12, 38-44) 

 

V evangeliu Ježíš chválí chudou vdovu, protože „dala všechno, co 

měla“. Je to postoj odevzdanosti a proto ji Ježíš dává za příklad: i my máme 

odevzdat svůj život do jeho rukou. Je to náš pátý krok na cestě ke svatosti. Je 

to základní krok v duchovním životě, který máme udělat radikálně a vědomě 

jednou ve svém životě, ale který každý den máme obnovovat. Tento krok 

nazýváme „křest v Duchu Svatém“. Je to okamžik v našem životě, kdy si 

uvědomujeme, že vlastními sílami se nemůžeme stát svatými. Cítíme, že 

potřebujeme dostat sílu Ducha Svatého a odevzdat svůj život Ježíšovi. 

V podstatě je to jednoduché… ale pro nás to tak jednoduché není, 

protože my věci komplikujeme. Máme strach z toho, co se stane, když dáme 

svůj život Bohu. Ale nemáme důvod mít strach z Boha, protože on nás miluje 

a chce nás vést do svého království radosti a pokoje. Náš otec chce dát Ducha 

Svatého všem, jak nám říká Ježíš: „Jestliže vy, ač jste zlí, umíte svým dětem 

dávat dobré dary, čím spíše váš Otec z nebe dá Ducha Svatého těm, kdo ho 

prosí!“ (Lk 11,13). 

Proč máme takový strach? Protože je to duchovní boj. Papež o tom 

mluví v páté (a poslední) kapitole exhortace „Gaudete et Exsultate“. 

Zdůrazňuje, že máme bojovat proti ďáblovi. A přidává, že „nejlepší 

protiváhou zla na této cestě je růst v dobru, duchovní zralosti a lásce“, což 

představuje právě cesta ke svatosti. Papež píše, že tato cesta „vyžaduje ochotu 

k odříkání, a dokonce k darování všeho“. Ale nebojme se: „ten, kdo žádá 

všecko, také všecko dá“. 

P. Alain Cleyssac, administrátor farnosti 

Otázky z zamýšlení: 

- Jsem ochotný uznat, že vlastními sílami nemůžu pokračovat na cestě ke 

svatosti a že potřebuji dary Ducha Svatého? Jsem připravený odevzdat celý 

svůj život Ježíšovi i tam „kde shledávám překážky“? 

- Chci se nechat vést Duchem Svatým a rozlišovat „jak můžu lépe plnit 

poslání, které mi bylo svěřeno při křtu“? Mám touhu pokračovat a kráčet na 

cestě ke svatosti i přes duchovní boje? 

„Gaudete et Exsultate“ 
(„Radujte se a jásejte“) 

Apoštolská exhortace papeže Františka o povolání ke svatosti v současném světě 

Pátá kapitola: Boj, bdění a rozlišování 
Boj a bdělost 

159. To není jen boj proti světu a světské mentalitě (…) Nelze ho také 

redukovat jen na boj proti naší slabosti a špatným sklonům (…). Existuje také 

ustavičný boj proti ďáblu, který je knížetem zla. (…) 

160. (…) Když nás Ježíš učil „Otče náš“, chtěl přímo, abychom v závěru 

prosili Otce, aby nás vysvobodil od Zlého. Výraz, který je tam použit, se 

nevztahuje na zlo v abstraktním smyslu, ale je třeba ho přesněji překládat 

„Zlý“. Označuje osobní zlo, které nás týrá. Ježíš nás učil prosit každý den o 

toto vysvobození, aby nad námi Satanova moc neměla vládu. 

163. Nejlepší protiváhou zla na této cestě je růst v dobru, duchovní zralosti a 

lásce. Neklade odpor ten, kdo se rozhodne setrvat na mrtvém bodě, kdo se 

spokojí s málem, kdo přestane snít o tom, že se daruje Pánu ještě víc. Ještě 

horší je, když někdo propadne poraženecké náladě, protože, „kdo začíná bez 

důvěry, prohrál předem polovinu bitvy a zakopává svoje hřivny.“ (…) 

Rozlišování 
166. Jak můžeme vědět, že něco pochází od Ducha Svatého nebo že je to 

důsledek ducha tohoto světa nebo ducha ďáblova? Jedinou metodou je 

rozlišování, které vyžaduje nejen dobrou schopnost uvažovat a zdravý rozum. 

Je to také dar, o který je třeba prosit. (…) 

169. (…) Proto prosím všechny křesťany, aby žádný den neopomenuli 

v rozhovoru s Pánem, který nás miluje, vykonat upřímné zpytování svědomí. 

Rozlišování nás současně vede k poznávání konkrétních prostředků, které Pán 

ve svém tajemném láskyplném plánu připravil, abychom nezůstali jen u 

dobrých předsevzetí. 

170. (…) Buďme si stále vědomi toho, že rozlišování je milost. (…) Jde tu o 

smysl mého života před Otcem, který mě zná a miluje mě. Jde tu o pravý 

smysl mé existence, kterou nikdo nezná lépe než on. (…) 

174. (…) Rozlišování neprovádíme proto, abychom zjistili, jak můžeme 

vytěžit víc z tohoto života, ale abychom poznali, jak můžeme lépe plnit 

poslání, které nám bylo svěřeno při křtu. To vyžaduje ochotu k odříkání, a 

dokonce k darování všeho. Štěstí je totiž paradoxní a obdarovává nás těmi 

nejlepšími zkušenostmi tehdy, když přijmeme onu tajemnou logiku, která není 

z tohoto světa. (…) 

175. Když před Bohem zkoumáme životní cesty, není žádný prostor, který by 

z toho byl vyloučen. Ve všech oblastech života můžeme stále růst a nabízet 

Bohu něco víc, a to i tam, kde shledáváme značné překážky. (…) Ten, kdo 

žádá všecko, také všecko dá (…) 

„Radujte se a jásejte“ 
 

Cesta ke svatosti, 5. krok: 
odevzdat svůj život Ježíšovi 

„Dala všechno, co měla“  
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